
Komunitní komunikační setkání - online 25.2.2023

Záměrem tohoto setkání bylo spíš, než dojít k jednoznačným závěrům, společně se sejít, 
prodiskutovat jednotlivá témata a sdílet pohledy na věc s tím, že možná z toho vyplyne něco, co
nás v jednotlivých bodech posune dál. 

11 praktikujících dalo zaznít svému hlasu a přispělo  do diskuze: Jožko A, Katka J, Oliver, Majo, 
Andrej V, Maťa, Honza D, Verča, Saša Berek, Juraj Harvánek, Martin Hodáň

U jednotlivých bodů jsou uvedeny možnosti, ke kterým jsme došli. 

Témata
1. Spôsob pozývania a organizovania "externých" učiteľov, ktorí nie sú oficiálnymi 
učiteľmi/inštruktormi v komunite. Otázkou je, do akej miery má tieto návštevy oficiálne 
zastrešovať a organizovať Gakyil? Alebo sú aj iné možnosti?
2. Ako konkrétne podporiť spoločné praxe a štúdium Rinpočeho náuky, predovšetkým vo 
Wangdenlingu.
3. Možnosť pozvania Yeši S.Namkhaia
4. Rozvoj lingu 
5. Postoj a vzťah k Merigaru East

1. Prvou témou diskusie je spôsob pozývania a organizovania   "externých" učiteľov, ktorí nie 
sú oficiálnymi učiteľmi/inštruktormi v komunite

Ráda bych připomenula, že otázkou k diskuzi nebylo, zda pozývat nebo nepozývat na ling 
externí učitele, ale:

• do jaké míry má tyto návštěvy zastřešovat a organizovat Gakyil?
• najdeme jiné možnosti, jak takové události organizovat?

Východiska:
• Namkhai Norbu Rinpočhe v mailu gakyilu odepsal (viz poslední strana), že je OK pořádat

akce s externími učiteli, jenom bychom měli udržovat čistou dharmu, nezaměřovat se na 
lidi a na peníze "just keep the dharma pure, don´t focus on people and money". Neměla 
by pro nás být priorita pořádat akce kvůli počtu účastníků. 

• Komunita dzogčhenu je zaměřená na podporu studia, praxe a integrace učení 
dzogčhenu Mistra Čhogjal Namkhai Norbu Rinpočeho. Měla by tedy být pro nás priorita 
pořádat komunitní akce, i když budou mít malou účast ( i v dřívějších letech to byl 
komunitní akce minimální zájem, ale na externí učitele chodilo aj 30 lidí).

• Poměr komunitních a mimokomunitních akcí je dobrý. Větší akce nám samozřejmě 
přinesou i peníze a pomáhají k tomu, aby se ling uživil. 

• podle stanov jsou retreaty s externími učiteli náplní sdružení, je to čl. 4 a 5 (základní cíle 
sdružení). Tyto články dobře vymezují to, co na lingu vlastně chceme pořádat, jaká by 
měla být náplň těch akcí. 

• do Gakyilu většinou vstupují lidé, kteří stejně jako ostatní členové sanghy vedou běžný 
život, mají zaměstnání, rodiny, atd. a organizovat každý jeden event je pro Gakyil 
náročné. Dlouhodobě je omezená kapacita gakyilu pořádat velké akce.

• v principu jsme rádi, že se na lingu vůbec něco děje, a že nějací lidé přijdou. 
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V diskuzi padly tyto návrhy na alternativu ke Gakyilu jako hlavnímu organizátorovi akcí s exter. 
učiteli:

» Konkrétní událost bude organizovat manager, na kterého bude tato úloha jednorázově   

        delegována
• ve stanovách není uvedena taková částečná funkce projektového managera, kterou 

gakyil jednorázově deleguje na lidi za nějakým konkrétním účelem (organizátor 
retreatu), ale snad by to nevadilo (je to podnět ke změně stanov do budoucna). 

• gakyil může jakožto organizátora akce formou karmajogy vyzvat k organizaci někoho 
z komunity, kdo se chce přímo zúčastnit té akce (výhody pro něj: kurzovné zdarma). 

• Můžeme s dostatečným předstihem poslat požadavek do komunity, či se najde jeden, 
dva organizátoři, kteří by si navzájem pomáhali organizovat tu jednu akci. Dobré by bylo, 
aby byl součástí/k ruce někdo zkušený a věděl poradit, co všechno třeba zařídit, znal 
kontakty. Nebo oslovit komunitu, že hledáme organizátory na jeden rok s tím, že se 
budou střídat podle toho, jak jim to vyhovuje, a budou z toho mít nějaké výhody (jaké?). 

• Ale je dobré vyzdvihnout to, že keď sa na to nikdo neozve, my nebudeme schopni 
to časově pokrýt. 

      X nevýhody:
• už teď je malá míra ochoty členů participovat, je problém sehnat lidi i do gakyilu i na 

organizaci takových událostí.

» Můžeme vytvořit skupinu, která bude akci organizovat samostatně i z externích lidí (je těžké 

vytvořit tuto skupinu jen z interních lidí, z komunity.)
• stanovy takovou skupinu podporují (čl. 4,5?) ( "dzog. komunita může spolupracovat se 

spolky a jinými ..." )
• již dříve se organizovala akce pod neformální hlavičkou "Přátelé lingu" - není 

problém uvést, že se bude organizovat událost mimo hlavičku komunity, že je to 
mimokomunitní akce

• skupina by se měla skládat z interních i externích lidí (přidružených nějakým způsobem
ke komunitě jako např. Katka Tes.). Aspoň jeden člověk z komunity by v té skupině 
měl být, jakožto zástupce, pověřená osoba, která ling pozná, ví, kde co je, umí 
reagovat na požadavky kurzu.. (už jenom proto, aby se zajistilo zázemí - dotazy, kde 
pustit vodu, apod.), a zbytek klidně externí.

• pokud máme zajistit, abychom byli (i podle Rinpočheho stanoviska) stavu garantovat, 
že se na akci nedějou nějaké prapodivnosti, vždycky bychom měli být na akcích, který se
na lingu dějou, jako spolupořadatelé, když už bychom nebyli výhradní pořadatelé. 

• Ideálně by měl mít Wangdenling napsanou nějakou smovu s těmito externími lidmi. 

Obecně:
- pokud někdo bude organizovat akce na lingu, měli bychom zdůraznit, že je to skutečně na 
odpovědnosti toho člověka, ať si z toho udělá prioritu. Pokud se stane neočekávaná 
vážná událost, kvůli které nemůže přijet, organizátor by měl oslovit lidi, kteří se hlásili na 
retreat, vysvětlit jim situaci a požádat je, aby ho někdo z nich zastoupil. Tedy najít náhradu za 
sebe, nebo akci zrušit. Pokud organizátor odstoupí např. do měsíce před akcí (ale co vrácení 
letenky např.? Náklady na akci, které do té doby již vznikly?), pak je legitimní akci zrušit. 
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- ak chce někdo něco organizovat, mělo by to být čistě na něm. Gakyil se může starat o 
věci, které organizuje komunita a ostatné věci, nech organizuje ten, kdo jich chce organizovat.

Garant/garance či schválení externího učitele (že jeho učení je v souladu s naší linií):
•  Když navrhne retreat Andrej, nebo Lukáš, kteří mají přehled, je garance, že to bude 

skutečně spojené s dharmou. Nebo mohou dát nějaký background, pokud učitele 
navrhne někdo jiný, s tím, že konečné rozhodnutí by bylo na gakyilu. 

• je tu návrh, že by externí učitele měl schválit mezinárodní gakyil  X ale i v 
mezinárodním gakyilu mohou sedět lidé, kteří nemusí mít přehled o kvalitách učitelů, 
museli bychom čekat na vyjádření mezinárodního gakyilu. Měli bychom být schopni 
posoudit situaci v rámci sanghy..

• Andrej vložil v r. 2019 na forum pravidla pozývání ext. učitelů (viz strana 5). Když s 
nějakým učitelem nebude dobrá zkušenost, příště už se nepozve.. 

2. Ako konkrétne podporiť spoločné praxe a štúdium Rinpočeho náuky, predovšetkým vo 
Wangdenlingu?

• komunitní akce ve Wangdenlingu (SMS, jantra, tanec) stojí dlouhodobě na zájmu a 
spolupráci Čechů a Moravanů...  Stavět komunitní akce čistě na členech ze Slovenska je
tedy nereálné, pak se jednoduše nebude nic dít (zkušenost z dřívějších let).

• k povadlému zájmu a potřebě společných praxe přispěl do nějaké míry i covid. 
Tato tendence je například i v dříve silných a aktivních skupinách v CZ sanze. Např. 
anketu na retreaty posíláme 150 lidem (včetně Čechů), odpovědělo 9 lidí, předvloni 20.. 

• koná se toho hodně (do Evropy nyní jezdí učit mnoho učitelů - zejména v letní, tedy pro
nás hlavní sezóně), a spousta komunitních aktivit se za covidu přesunula do online 
prostoru, což některým praktikujícím nadále vyhovuje.. Je spousta možností, kam se 
připojit. Možná jsme i zahlcení?

• někteří členové komunity se vyjádřili, že už nemají tak velkou potřebu se společně 
setkávat a praktikovat se sanghou, chtějí se zaměřit spíš na rozvoj a prohloubení 
osobní praxe.

• možná, že se to už úplně nazpět nevrátí a budeme fungovat jiným způsobem. Situace
je též pro sanghu odlišná, po tom, co před lety fyzicky odešel Mistr. 

Jak ještě podpořit komunitní akce na lingu?
• podniknout něco jako vyloženě jen společenské setkání CZ a SK s lehčí praxí, 

spolupráce s CZ gakyil
• hodně lidí (většina lidí z CZ komunity i z Moravy) ve Wangdenlingu ani nikdy nebyla (ling 

má trochu divokou pověst :)), byl i návrh od Čechů uspořádat společenskou akci 
spojenou s praxí, pozvat lidi z České komunity, kteří tam ještě nebyli - poznávací 
víkend - někteří lidé z Rakouska to měli i jako trek - dojeli tam do Nového Mesta na 
kolech. 

• Phendenling má komfort, ale Wangdenling má jinou kvalitu.. má prostor, je to divočejší 
místo, problém je, že tam není pořádné zázemí
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• Rakousko - propagace (Honza by mohl přeposílat pozvánky z SK komunity), v 
Rakousku je ale situace ještě horší, než v SK, pokud jde o aktivitu členů. Poláci mají 
Paldenling.

• do budoucna bude důležitá i orientace na sociální stránku, tužení vztahů
• pozývat instruktory i mimo obvyklé tváře, které poslední roky učí na lingu (Honza, 

Elisha, Lukáš)? Má smysl pozývat instruktory z větší dálky, platit letenku apod, když 
přijde málo lidí i na akce s lokálními instruktory? X  v minulosti na Eliase např. přišlo 20 - 
25 lidí a je možné ho pozvat v rámci středoevropské tour - náklady za letenku by se 
dělily.. možná bychom mohli pozvat i jiné instruktory, např. instruktory SMS z Talianska, 
Fabio Risolo, Enzo Terzano.. 

• Češi by měli zájem jezdit i více, ale po několikahodinové cestě není místo, kde se  
vyspat v soukromí, odpočinout si... na tom se zasekává účast některých Čechů, kteří 
by jinak rádi přijeli. Rodiny též nemají na lingu soukromí. Stárneme, máme rodiny, 
nemoci.. potřebujeme více soukromí, než dříve, kdy nám bylo 20.

• při větších akcích by se dala pronajmout chatka na Lovichovci - pionýr. tábor - pro lidi, 
kteří potřebují větší komfort a necítí se na spaní v gompě. Objednat si celou chatku by 
vyšlo levněji než si tam zarezervovat jen jednu místnost.. 

3. Možnosť pozvania Yeši S.Namkhaia - vyčkáme do Mája, co vyplyne dál po Yešhiho retreatu.

4. Rozvoj lingu 

1) dormitory 
- varianta ke stávajícímu projektu je, přopojit k našemu domu sousedův dům, pokud by se ho 
nám podařilo čsem odkoupit. Zbourala by se potom jen přední část starého domu.
- měli bychom si sepsat kroky, jak dál postupovat, udělat si představu ohledně financí (včetně 
provozu dormitory), vytknout si nějaké plány a začít shánět sponzory.

2) Alternativa ke starému domu/ dormitory:  
• Výklenky v gompě - v jednom by se mohla udělat kuchyňka - (bylo by třeba přivést a 

odvést vodu, vyřešit odpad), další výklenky by se uzavřely, dvoupatrové postele.. X v 
gompě to bude smrdět jídlem, špatná zvuková izolace, výklenky - malé prostory pro delší
retreat.. málo soukromí při více lidech na osobním retreatu.. neřešilo by to naše vlastní 
potřeby.. dormitory pro osobní ústraní jako takové to nenahradí.

• Stavební buňka se soc. zázemím a kuchyňkou, někde na místě, kde je teď kadibudka 
X je to drahé, museli bychom ji zařizovat svépomocí.. Stanovisko CHKO? Vést jako 
provizorní příbytek po dobu rekonstrukce?  

• dříve byl návrh, že pokud by se nevybraly peníze na dormitory, udělat druhou 
maringotku, tam dotáhnout vodu, a spravit jednu z těch maringotek takovou, že v ní bude
full komfort, sprcha, tekoucí voda (jako zázemí místo letních sprch?), splachovací 
záchod..

• šlo by shodit Šopu pro kozu, a postavit menší dřevostavbu, která by sloužila zároveň se 
starým domem, než by se postavilo něco jiného.

X  ke všem stavebním projektům a úpravám - je tu klasický problém, kdo to při současné 
míře účasti členů v péči a zájmu o ling bude dělat, pokud bychom se, byť částečně, měli 
spoléhat na svépomoc? Ve stávající maringotce je voda dovedená, ale interiér stále ještě
není po letech dokončený (lišty okna, sprcha..), vnějšek maringotky začíná chátrat, do 
maringotky zatéká.. gompa není dorobená.. věci, které by se měly dělat jednou za 
několik let v rámci údržby gompy se dosud nedělaly nikdy.. 
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• rozumné by bylo dodělat roky rozrobené věci, a pak začít rozvíjet další, aby se zase 
nehromadily projekty, na které nemá komunita kapacitu dotáhnout je do konce.

5. Postoj a vzťah k Merigaru East
- ME je pro SK členy daleko, je těžké se tam dostat.. lidé se mají problém dostat i do 
Wangdenlingu
- Jak by šlo přivést lidi do ME? Např. nabídka formátu dovolené do ME, je tam moře, mohou 
tam zapraktikovat.. nebo zorganizovat středoevropský zájezd s autobusem, který by lidi pobral 
po cestě

-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Smernica k pozývání externích učitelov

Keďže sa zatiaľ nikto nezapojil do diskusie, predkladám tu tento dokument a poprosím 
ostatných, aby sa k nemu vyjadrili do 31.1.2019 Následne bude slúžiť ako smernica pre všetky 
budúce gakyily. 

Hosťujúcich učiteľov a Rinpočheov by sme mali na Ling pozývať len ako doplnkový program, 
nie ako hlavnú zložku nášho ročného programu vo Wangdenlingu. Mali by sme ich pozývať 
predovšetkým, aby učili témy a náuky, ktoré súvisia s náukami odovzdávanými Namkhai Norbu 
Rinpočhem, predovšetkým v jeho systéme náuky Santi Mahá Sangha. Pokiaľ pozývame učiteľa 
ako Komunita dzogčhenu je dôležité sa uistiť, že v prípade, že bude učiteľ odovzdávať 
zmocnenie (wang, abhišeku) nebude táto spojená so samajami recitácie a praxe a tiež, že 
učiteľ nebude pre odovzdanie náuky vyžadovať prijatie nejakých mimoriadnych sľubov (mníšske
sľuby, sľub urobiť ngondro a pod.) Keďže máloktorí učitelia učia náuku dzogčhenu priamym 
spôsobom a bez vyžadovania dokončenia praxe ngondra, budeme učiteľov pozývať 
predovšetkým na učenie učení sútier a vadžrajánové zmocnenia, ktoré súvisia s praxou v 
komunite - ako je Guru Padmasambhava, Guru Tragphur, Simhamukha, Ťára, Vadžrapáni a 
podobne. Tu sú ďalšie body, ktoré je treba mať na pamäti:

Dôvody pre ktoré pozývame hosťujúcich učiteľov na Ling:
1. Chceme prehĺbiť svoje poznanie Dharmy
2. Chceme pritiahnuť do Wangdenlingu ďalších ľudí a umožniť im prijať náuku, vytvoriť si 
spojenie s Dharmou
3. Chceme využiť kapacitu Wangdenlingu ako miesta Dharmy, aby sa tam odovzdávala Dharma

Dôvody pre ktoré učiteľov nepozývame:
1. Ak nás učiteľ požiada, aby sme ho pozvali, aby si mohol na tom zarobiť
2. Na vygenerovaine súkromného zisku pre ďalšie osoby (či už členov alebo nečlenov 
komunity)

Aké kvalifikácie by mal mať učiteľ, ktorého pozývame:
1. Mal by byť dôveryhodný a kvalifikovaný učiť náuku, ktorú bude odovzdávať
2. Učiť zo súcitu pre bytosti a nie kvôli osobnému zisku
3. Ideálne je ak už mal pozitívny kontakt s Dzogčhenovou komunitou

Aké chyby by nemal mať učiteľ, ktorého pozývame:
1. Byť namyslený a egoistický, bez skromnosti, 2. Šarlatán bez skutočnej línie, 3. Niekto 
spojený s kriminálnou činnosťou a škandálmi

Ako pozvať učiteľa:
Učiteľov by mal pozývať gakyil na návrh členov komunity, teda nemalo by ísť o súkromnú 
aktivitu jednotlivých členov. Ak učiteľ potvrdil svoju účasť, mal by gakyil pracovať na tom, aby 
akcia prebehla hladko a k spokojnosti všetkých účastníkov. Gakyil môže poriadanie akcie 
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delegovať aj na iného člena komunity, či žiaka/čku pozvaného učiteľa mimo komunity, pokiaľ ide
o spoľahlivého človeka, ktorý bude ochotný spolupracovať s gakyilom.
Akciu by malo byť možné zrušiť v prípade, ak sa vyskytnú nejaké závažné okolnosti.Pokiaľ sú 
tieto okolnosti na strane Wangdenlingu a je pred konaním akcie dostatočný predstih, gakyil by 
sa mal pokúsiť vyhľadať náhradný priestor pre konanie akcie. Pokiaľ sú na strane pozvaného 
učiteľa, v závislosti na ich charaktere, môže gakyil presunúť konanie akcie na neskorší termín, 
alebo akciu úplne zrušiť a učiteľa viac nepozývať.

Ak sa vyzbiera na akcii zisk, akú časť dať učiteľovi?
Pokiaľ akcia priniesla zisk, je možné učiteľovi dať 50 percent zisku ako dar, ostatná časť sa 
ponechá ako zisk pre Wangdenling. Počas učení je tiež možné vykonať zbierku darov pre 
učiteľa od jednotlivých účastníkov - napríklad dávaním peňazí v obálke.

Publikované : 12/12/2018 

Tu je ešte zmieňovaný e-mail od gakyilu a nižšie odpoveď Namkhai Norbu Rinpočheho:

From: Blue Gakyil-SK, Date: Sun, Jan 7, 2018 at 9:48 PM, Subject: Invitation of other 
Rinpoches to Wangdenlig

Dear Master,
I would like to ask you about your opinion about invitation of other Rinpoches to Wangdenling.
if we organize pure DC event like SMS practice weekend we have only 10 -20 people 
participating.
If we invite other Rinpoches like Tulku Dagpa or Sey rinpoche we have about 100 participants 
not only from DC community but also another people interested in dharma.
We know that Your transmission is sufficient for the realization, but for the center to survive and 
develop this seems to be a good activity.
On the other hand we don’t want to fall into a kind of dharma business.
We don’t possess sufficient clarity and wisdom for the decision and of course we respect your 
advice as ultimate.
So please could you provide us with your advice ?
Many thanks,
With respect, Blue Gakyil of Wangdenling
-----------------------------------------------------------------------------------------

From: Namkhai Norbu, Date: Fri, Jan 19, 2018 at 8:33 AMm Subject: Re: Invitation of other 
Rinpoches to Wangdenlig

Dear Blue Gakyil,

I think it is OK.. But not concentrated so many people and money, more important is
keeping pure Dharma. Today Dharma is very
much mixture with corubtion.
With many Tashi Delegs NN.
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